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Itt a harmadik Covid-hullám, vigyázzunk magunkra és egymásra

Ritka, országos viszonylatban 
egyedülálló építészeti gyöngy-
szem a Pomlé parkerdőben 
található rotunda. A források 
szerint 1933-ban épült Kap-
csándy Sándor kocsmáros 
megbízásából, ám jó okunk 
van feltételezni, hogy jóval 
1918 előtt épülhetett.
Ezt látszik igazolni a szeptem-
berben Méry Erzsébet jóvol-
tából napvilágot látott fotó 
is. Mint írja, „ha a jobb oldali 

két lámpa villanylámpa, akkor 
1913 után fotózták, ugyanis 
Somorja házainak villamosítása 
ekkor kezdődött. Nem hiszem, 
hogy a Pomlé az elsők közt lett 
volna. Vagyis feltételezem, hogy 
a HÉV somorjai vasútállomásá-
nak építésekor, de inkább utána, 
a Pomléi út kiépítésekor, a hár-
mas hársfasor kiültetése során 
húzhatták ki a kertészetbe is a 
villanyt. Továbbá állomása, meg-
állója is volt a vasútnak a Pom-

léban. Villany oda is szükséges 
lehetett. Nem tudjuk pontosan, 
mikor is épült a tánckör, de biztos, 
hogy 1918. november 11-e előtt.”
Rastislav Petrovič, Nagyszombat 
megye műemlékvédelmi hivata-
lának munkatársa szerint a fotó 
„a 20. század elején, valamikor 
1900 és 1918 között készülhe-
tett. A tető állapotából ítélve 
az építmény akár a 19. század 
80-as, 90-es éveiben is épülhe-
tett; vagyis az Osztrák-Magyar 

Monarchia idejében”. A műem-
lékvédő szerint ezt támaszt-
ja alá az is, hogy a 19. század 
végén a monarchiában alakult 
szépítőkörök ültettek fákat, par-
kosítottak és építettek hasonló 
pihenőket; könnyen lehet, hogy 
városunkban is működött egy 
ilyen kör.
Ez újabb kihívás a helytörté-
nészek számára, hogy megál-
lapítsák: mikor, és ki építtette 
a rotundát.                 (l)

Sajnos a prognózisnak megfe-
lelően megint romlik a járvány-
helyzet. A Dunaszerdahelyi 
járás tartotta magát a leghosz-
szabb ideig, de a COVID-au-
tomata már nálunk is zöldről 
narancssárgára váltott.
A Közegészségügyi Hivatal 
ezért azt tanácsolja, vigyázzunk 
magunkra és egymásra, akkor is, 
ha be vagyunk oltva. Ha például 
vásárolni megyünk, gondoljuk 
át előre, mit akarunk venni, és 

igyekezzünk minél gyorsabban 
végezni. Igyekezzünk kerülni 
azokat az időszakokat, amikor a 
legtöbben vásárolnak, aki pedig 
valamelyik kockázati csoportba 
tartozik, a kijelölt időben men-
jen a boltba, ha ilyen szabály 
életbe lép a járásban. A 65 évnél 
idősebbeknek és az egészség-
károsodott személyeknek azt 
javasolják az egészségügyi szak-
emberek, ha tehetik, ezekben az 
órákban menjenek vásárolni.

Az eladókkal és a többi vásár-
lóval ajánlott minél kevesebbet 
beszélni. Mindenki viseljen sza-
bályosan felhelyezett maszkot 
vagy reszpirátort, de úgy, hogy 
az az orrot és a szájat is takar-
ja. A bejáratnál fertőtlenítsük a 
kezünket vagy húzzunk kesztyűt.
Lehet, hogy a nyáron elszoktunk 
tőle, de tartsuk a kétméteres 
távolságot a boltban is, és ha 
valamelyik polcnál sokan van-
nak, menjünk vissza később. 

Csak azt az árut fogjuk meg, 
amit valóban megvásárlunk.
Ha lehetőség van rá, ajánlatos 
az üzletek automata pénztárait 
használni és kártyával fizetni. 
Ha bevásárlóközpont a vécé-
jét használjuk, minél kevesebb 
felületet érintsünk meg, és ala-
posan fertőtlenítsük a kezünket. 
Tegyünk meg mindent azért, 
hogy a Covid harmadik hullá-
ma minél enyhébb lefolyású 
legyen.                     (k)

Emlék a Monarchia idejéből
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Jubiláló nyugdíjasainkat köszöntöttük

Gyógynövényfesztivál Tejfalun

Szeptember második felében 
és október elején több ízben is 
a jubiláló szeniorok köszönté-
se zajlott a Pomléi úti nyugdí-
jas klubban. Orosz Csaba pol-
gármester, illetve Veres Gábor 
alpolgármester azon lakosa-
inknak kívánt jó erőt és egész-
séget, akik júliusban, augusz-
tusban, valamint szeptember-
ben és októberben töltötték be 
70., 75., 80., 85. vagy maga-
sabb életévüket. Amellett, 

hogy köszönetüket fejezték ki 
a megjelenteknek a város és 
a közösség érdekében kifejtett 
munkájukért, kiemelték azt 
is, mennyire fontos Somorja 
önkormányzata számára, hogy 
a megfelelő színvonalon gon-
doskodjon idős lakosairól. Ter-
mészetesen valamennyi alak-
lommal átnyújtották a város 
szimbolikus ajándékát is.
Jubilánsainknak ez úton is jó 
erőt, egészséget kívánunk!

Több találkozónak adott otthont ősz elején a nyugdíjasklub 
(Képarchívum)

Rongybabát kíszítettek a gyerekek, a baba sapkája körömvirágból volt 
                 (Képarchívum)

Kotiers Mária évtizedeken át 
az iskolának, a tanításnak, a 
gyerekeknek szentelte min-
den tudását, erejét. Neve 
olyan fogalmakkal forrt egybe, 
melyek mára kissé megkop-
tak. Hűséges volt embertársa-
ihoz, tanítványaihoz, nemzeté-
hez, munkahelyéhez. 1957-től, 
23 éves korától nyugdíjba 
vonulásáig oktatta a somorjai 
és környékbeli gyerekeket a 
magyar nyelv szépségeire, a magyar öntudatra, hogy tudjuk, 
kik vagyunk és legyünk büszkék rá, mert van mire. A legha-
tékonyabb eszközt vetette be, hogy céljait elérje: a példamu-
tatást. Évtizedekig aktívan részt vett a városi közéletben, a 
kulturális életben. Énekelt a Híd Vegyes Karban, hosszú ideig 
volt a Csemadok városi alapszervezetének vezetőségi tag-
ja. Hallgatni őt, beszélgetni vele mindig inspiráló volt, lénye 
nyugalmat árasztott, kiegyensúlyozottságot. Talán azért is, 
mert tisztában volt azoknak az értékeknek a jelentőségével, 
melyekre feltette az életét.
Ha Máriára gondolok, az a pedagógusgeneráció jut eszem-
be, amely a 60-as, 70-es, 80-as években a Somorjai Magyar 
Tanítási Nyelvű Alapiskolát meghatározta, amelynek tagjai 
a politikai rendszertől függetlenül tisztességesek voltak, és 
olyan értékrendet közvetítettek a fiatal generációnak, mellyel 
felvértezve bátrabban indultak el az előttük álló úton. Kotiers 
Mária ennek a generációnak egyik kiemelkedő alakja volt. 
Szerencsésnek tartom magam, hogy ismerhettem.
Nyugodjon békében

Mészáros Péter, a Corvin Mátyás Alapiskola igazgatója

Kotiers Mária emlékére

MEGEMLÉKEZÉSEK

Az élet csendesen megy tovább,
de a fájdalom elkísér bennünket

egy életen át.
Október 25-én lesz 15 éve annak, hogy a szeretett 

férj és édesapa, FEHÉR ALEXANDER 
örökre távozott közülünk.

Emlékét örökké őrző felesége és leányai családjaikkal.

Hiányod fájdalom, minden könny vigasz,
örök a perc, de az élet nem az.

Minden éjszaka és hajnal véget ér,
s míg szívünk dobban, Te örökre benne élsz!

Fájó szívvel emlékezünk NAGY PÁL 
(1983 – 2012, Somorja) halálának 9. évfordulójára.

Szeretteid.

Iskolai gyógynövényfesztivált 
szervezett szeptember 23-án a 
tejfalusi alapiskola. Ezzel zárult 
hivatalosan a város által meg-
valósított projekt, amelynek 
keretében tavasszal, ill. a nyár 
elején Somorja alapiskoláiban 
magaságyások épültek, ame-
lyekbe a gyerekek gyógynövé-
nyeket telepítettek.
A növényekkel játékos foglalko-
zások keretében ismerkedtek 
a gyerekek, ápolták a vetemé-
nyest, gondoskodtak az ágyás-
ról. A fesztivalon a szervezők 
és a város vendegül látta a pro-
jekt magyarországi partnerét, a 
dunaszigeti Pisztráng Kör Egye-
sületet. A rendezvényen jatékos 
feladatokat oldottak meg a ver-
senyzők, próbára tették reflexe-
iket, érzékszerveiket és memó-
riájukat. Láthattuk, mi mindenre 
lehet használni a gyógynövé-
nyeket. Például rongybabát 
kíszítettek a gyerekek, a baba 
sapkája körömvirágból volt. 
Túrókrémes kenőt kóstoltak, és 

ki kellett találniuk, mivel ízesítet-
ték. Szárított, zúzott növényeket 
próbáltak illat alapján azonosí-
tani és összepárosítani a maga-
ságyásban növekvő növénnyel. 
Süteményt is sütöttek, amit 
gyógynövényekkel ízesítettek, a 
receptet elárulták, olvasóink is 
kipróbálhatják.
A rendezvény az INTERREG Szlo-
vákia–Magyarország Együttmű-
ködési program keretében való-
sult me.                                       (szkv)

Levendulás sütemény

Hozzávalók: 20 dkg teavaj, 
50 dkg liszt, 25 dkg porcukor, 
1 evőkanál morzsolt levendu-
lavirág, citromlé (amennyit a 
tészta felvesz), 1 csomag sütő-
por, 1 csomag vaníliás cukor.
A hozzávalókat mezeskalács-
tészta állagúra összegyúrjuk, 
kinyújtjuk, kiszaggatjuk és úgy 
sütjük meg, ahogy a mézeska-
lácsot szoktuk.
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Cserélik a fűtéscsöveket a Szederfa utcában

KÖZÉLET

Odaítélte a képviselő-testület a városi díjakat
Huszonegy napirendi pont 
szerepelt a képviselő-tes-
tület szeptember 16-i ülé-
sén. Az ülést Orosz Csaba 
polgármester nyitotta meg, 
majd Tóth Imre, a testület 
pénzügyi szakbizottságának 
elnöke számolt be Somorja 
2020. évi konszolidált, azaz 
összevont gazdálkodási ered-
ményeiről. 
Tóth Imre elmondta, a város 
és a városi intézmények és 
gazdálkodó szervezetek – az 
óvodák és az iskolák, a váro-
si művelődési központ, az 
Ambrózia idősotthon, az Area 
Somorja Kft. és az MPBH 
Somorja Kft. – 332 ezer eurót 

meghaladó haszonnal zárták a 
tavalyi évet. Ez, tekintve, hogy 
tavaly a koronavírus-járvány 
rányomta bélyegét a gazdaság 
minden ágazatára, jó ered-
ménynek mondható. Megálla-
pítható, hogy a város költség-
vetéséből a városi hivatal és az 
igazgatása alatt álló szerveze-
tek folyó és tőkekiadásainak 
finanszírozása a költségvetési 
szabályok és a pénzeszközök-
kel való gazdálkodásra vonat-
kozó önkormányzati rendele-
tek betartásával történt.
A következő napirendi pont a 
város idei költségvetésének 3. 
számú módosítása, valamint 
beruházási hitel felvételé-

ről szóló javaslat elfogadása 
volt. Az elsőt a városban folyó 
beruházásokra elkülönített 
pénzösszegek átcsoporto-
sítása, a másikat a tervezett 
beruházások indokolják. A 
városi hivatal pénzügyi osz-
tálya négy pénzintézettől kért 
hitelajánlatot, ezek közül a leg-
kedvezőbbet fogadta el a kép-
viselő-testület, 650 ezer euró 
összegben.
Hatodik napirendi pontként 
tárgyalta a képviselő-testület a 
8/2021 számú önkormányzati 
rendelet elfogadását, amelyet 
Veres Gábor alpolgármes-
ter, az oktatási szakbizott-
ság elnöke terjesztett be, s 
amely az iskolai költségekhez 
való részleges hozzájárulás 
mértékét határozza meg. Az 
alpolgármester kifejtette, 
hogy a rendelet elfogadásá-
ra azért van szükség, mert a 
kormány 2021. szeptember 
1-jétől megszüntette az ún. 
ingyenes ebédeket. „Ez nem 
azt jelenti, hogy megszűnik a 
támogatás – mondta –, sőt, 
a támogatás mértéke 1,20-
ról 1,30 euróra emelkedik. 
Arról van szó, hogy már nem 
közvetlen kifizetés, hanem 
adókedvezmény formájában 
kapják meg a szülők ezt a 
hozzájárulást.” A javaslatot 

egyhangúlag elfogadta a tes-
tület.
A sorra került további 12 napi-
rendi pontban a képviselők 
bérleti jogok átruházását, 
ingatlan értékesítését és bér-
beadását, illetve bérbeadási 
szándék elfogadását tárgyal-
ták. A kedvezményezettek 
olyan személyek és gazdál-
kodó szervezetek, amelyek az 
ingatlant hosszabb ideje hasz-
nálják vagy a város szempont-
jából is előnyös tevékenységet 
folytatnak.
Az Egyéb napirendi pontban 
vitatta meg a testület a váro-
si díjra érkezett jelöléseket. A 
város díjával kitüntetett sze-
mélyek: Pro Urbe: id. Bán-
dy György; A polgármester 
díja: Rómeó Vérzik zene-
kar; Pro Cultura: Németh 
Imre; Pro Humana: MUDr. 
Janek Ľudovít; Pro Honoris: 
Balogh Štefan in memori-
am; Pro Civis: Kulcsár Jenő; 
Pro Futura: Kotiers Mária, in 
memoriam.
A díjakat a képviselő-testü-
let soron kívüli ülésén adják 
át, amelynek időpontjáról 
Somorja hivatalos honlapján 
tájékoztatunk.
A szeptember 16-i plénum tel-
jes anyaga elérhető városunk 
hivatalos honlapján.             (la)

A városi képviselő-testület szeptemberi ülésének napirendjén 21 
pont szerepelt             (Képarchívum)

Zajlik a négycsöves fűtőrendszer 
cseréje a Szederfa utcában, mint-
egy 120 méteres szakaszon – tájé-
koztatott Kürthy Sándor mérnök, 
az MPBH Somorja Kft. ügyvezető 
igazgatója.
„Egy úgynevezett kényszerberuhá-
zás van folyamatban – mondta –, 
erre az épülő Somorja–Úszor kerék-
párút miatt van szükség. Az Európai 
Unió által támogatott építkezéseket 
ugyanis az átadást követő öt évben 
nem szabad megbolygatni, ezért 
láttunk hozzá még idén a csövek 
cseréjéhez. A Szederfa és a Kertész 
utca kereszteződésében két évvel 
ezelőtt, egy meghibásodás alkal-
mával már kicseréltük a vezetéket. 
Ha lesz rá keret, a közeljövőben 
két fázisban folytatjuk a vezetékek 

cseréjét a K4-es kazánház vonzás-
körzetében. Ennek köszönhetően 
remélhetőleg kisebb lesz a hővesz-
teség, és jobb minőségű szolgálta-
tást tudunk nyújtani lakosainknak.”
Kürthy Sándor elmondta, hogy ez 
a vállalat idei utolsó nagyobb beru-
házása. Novemberre elkészül a 
kogenerációs egységek telepítésé-
nek projektje, amelyre a vállalat az 
Európai Unió alapjainál pályázna. A 
kogenerációs egységek gáz elége-
tésével állítanak elő villanyáramot, 
miközben a berendezés hűtése 
során keletkező hulladékhőt hasz-
nálják fel vízmelegítésre. Az EU 
kiemelten támogatja ezt a korsze-
rű fűtési módszert, Szlovákiának 
egymilliárd eurót irányoz elő erre a 
célra.            (l)

Idén ez a városi hőszolgáltató vállalat utolsó nagy 
beruházása                     (Képarchívum)



4 KÖZÉLET

Szavazzunk a részvételi költségvetési projektekre!
Somorja önkormányzata idén hirdette meg először a részvételi (participatív) költségvetési programját, az önkormányzat 15 ezer eurót 
különített el a lakossági projektek megvalósítására. Július utolsó napjáig összesen 18 projekt érkezett be a városi hivatalba, a tervezetek 
összköltségvetése 39 520 euró. Most már önökön múlik, ezek közül melyek részesülnek a 300-tól 3000 euróig terjedő támogatásban. 

Kérjük, a samorin.hlasobcanov.sk honlapra kattintva vegyenek részt a szavazásban.
A szavazáson csak a somorjai állandó lakhelyre bejegyzett, 16. életévüket betöltött lakosok vehetnek részt. 

Mindenki egyszer adhatja le a szavazatát, és legfeljebb 3 projektre szavazhat.
A szavazás 2021. október 11-étől 24-éig tart, az eredményeket november 1-én hozzuk nyilvánosságra a samorin.hlasobcanov.sk 

és városunk hivatalos honlapján.

Magaságyások építése 
a tejfalusi óvoda udvarán

A sámoti játszótér 
felújítása

Könyvkuckók 
létrehozása a városban

Parkosítaná a májusfa 
környékét a Csemadok

1
A projekt fő célja, hogy a tejfalusi óvo-
da udvarán magaságyásokat építsünk. 
A kertészkedés által számos hasznos 
dolgot tanulhatnak meg a gyerekek, és 
ha eddig nem szívesen ették, ha maguk 
termesztik, talán megszeretik a zöldsé-
geket. A kertészkedés nagyszerű mód-
ja annak, hogy megtanítsuk a kicsiket 
a természet tiszteletére és óvására. A 
kertápolás hosszú távú elkötelezett-
ségre is tanítja gyerekeinket, hiszen 
mindenki tudja, hogy a kertet rendsze-
resen gondozni kell. A projekt eredmé-
nyei a gyerekeket, a tejfalusi lakosok 
fogják szolgálni.
Igénylő: Juraj Nagy
Igényelt összeg: 1330 €

2 3

5

Több évszázados hagyománya van Tej-
falun a májusfaállításnak. Régen a fia-
tal szerelemesek állították, manapság 
a falu közössége állít májusfát a város-
rész közepén. Az alapszervezet sze-
retné, ha rendezett park venné körül a 
májusfaállítási helyét. A parkosítást az 
alapszervezet tagjai végzik el. A május-
faállítás legnehezebb része a megfelelő 
tartóhely kialakítása. A májusfaállítás 
időpontja április 30., ezért olyan erős 
alapzatot is ki kell alakítani, melyet idő-
járástól függetlenül használni lehet.

Igénylő: A Csemadok Tejfalusi Alap-
szervezete Polgári Társulás
Igényelt támogatás: 3000 €

Bicikliállvány 
a teniszpálya mellett

A Fényes utca 
revitalizációja

4 6
Több mint 100 éves fennállása alatt 
sportolók generációit nevelte ki a 
somorjai teniszklub. Az edzések a 
somorjai teniszpályákon zajlanak. 
Tavasztól őszig biciklivel járnak edzés-
re a gyerekek, amire az edzők is biztat-
ják őket, de a teniszpályáknál sajnos 
nincs kerékpárállvány. Projektünk célja 
egy olyan állvány kialakítása, amelyhez 
közvetlenül a váz fölött lehet lakattal 
rögzíteni a kerékpárt. Az állványt szi-
lárd alapba kell rögzíteni, ezért egy 
2,5x6 méteres, burkolattal ellátott ala-
pot tervezünk létrehozni.

Igénylő: Somorjai Teniszszövetség
Igényelt támogatás: 2070 €

A projekt célja a növényzet revitalizáci-
ója, a biodiverzitás megőrzése, valamint 
megmutatni a lakosoknak, hogyan lehet 
egyszerűen, környezetbarát módon kar-
bantartani a családi házak és a lakóházak 
környékét. Családunk évek óta gondosko-
dik a területről. Az elmúlt években több 
alkalommal is vezetékeket fektettek le itt, 
de a munka befejezése után a kivitelező 
nem tette rendbe a területet. 2020-ban 
saját erőből ültettünk fákat az utcában. 
Szeretnénk tovább szépíteni a területett, 
újabb növényeket ültetni, madáritatót, 
bogárlakot kihelyezni, segíteni szebbé 
tenni a város peremterületeit.
Igénylő: Kocsis Alexander
Igényelt összeg: 2820 €

A könyvkuckó átlátszó ajtajú szekrényke, 
általában szabadtéren helyezik el, ezért 
vízállónak kell lennie. Ide lehet tenni a 
feleslegessé vált, de jó állapotú, tiszta 
könyveket, amelyek mások számára még 
értékesek lehetnek. Nagyon sok könyv 
menekül meg ezáltal a hulladékgyűjtő-
ből, miközben olyan emberek is könyvhöz 
juthatnak, akik nem tudnak pénzt költeni 
erre. A Duna utcai játszótérre, a városma-
jori játszótérre, a városi parkba, a híressé-
gek emlékparkjába vagy a Pomlé parkba 
kerülnének a könyvkuckók. Önkéntes 
munkában hetente ellenőrizném és ha 
szükséges, feltölteném a kuckókat.
Igénylő: Méry Lilla
Igényelt összeg: 1500 €

A projekt célja a játszótér felújítása és 
a kulturális élet újjáélesztése a város-
részben. A célunk, hogy teret teremt-
sünk a gyerekek fizikai képességeinek 
fejlesztéséhez, javítsuk a mozgáskész-
ségüket, koordinációjukat és segítsük 
általános fizikai szellemi fejlődésüket, 
ösztönözzük kreativitásukat. A játék 
során önállóságot tanulnak, de meg-
tanulnak együttműködni és tisztelni 
másokat. A játszótér fontos pihenő- és 
találkozóhely a szülőknek, és a nagy-
szülőknek is. Jelenleg rossz állapotban 
van, elavult, időszerű lenne a felújítása. 

Igénylő: Silvia Lunáčková
Igényelt összeg: 3000 €
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A kert, amely tanítja 
a gyerekeket

Kültéri tanterem a Corvin 
Mátyás Alapiskolában

Magaságyás az Iskola 
utcai óvoda udvarára

Szabadtéri biológia-
tanterem a Bél Mátyás 

Alapiskola udvarán

A villanyáram bevezetése 
a sámoti Szt. Margit 

templomba

A Vadász utcai óvoda 
játszóterének felújítása

7

10

A Mária utcai óvoda célja, hogy egész-
séges életmódra nevelje a gyerekeket. 
A nemzetközi Živica program kereté-
ben elnyertük a Zöld Iskola tanúsít-
ványt. Szeretnénk folytatni a munkát, 
ezért magaságyásokat építenénk. A 
projekt célja gyógynövények és a kör-
nyéken honos növények ültetése a 
szülőkkel és a gyerekekkel közösen. A 
magaságyások előre gyártott, környe-
zetbarát préselt faforgácsból készül-
nek, amelyekbe 200-300 palánta 
ültethető. Speciális hordókban össze-
gyűjtött esővízzel öntöznénk a növé-
nyeket.
Igénylő: A Mária utcai Óvoda Szülői 
Szövetsége
Igényelt támogatás: 2000 €

Iskolánk számos környezetvédelmi 
projektbe kapcsolódik be. Legutóbb a 
Mosonherb projektben vettünk részt, 
magaságyásokat, gyógynövényker-
tet alakítottunk ki, ezeket a gyerekek 
gondozzák. Folytatnánk ezt a munkát, 
és szabadtéri tantermet építenénk 
az ágyások mellé. Az iskolakert köze-
pén található tanterem természetes 
módon ösztönözhetne a kísérletezésre, 
a felfedezésre, ugyanakkor egészséges 
környezetet teremtene a tanuláshoz. A 
szabadban tanulás a világjárvány ide-
jén is ideális megoldás lenne.
Igénylő: a Corvin Mátyás Alapiskola 
szülői szövetsége 
Igényelt támogatás: 3000 €

8

11

9

12

A sámoti román kori (a 13. század 
második fele) Szt. Margit templom 
Somorja jelentős történelmi épülete. 
2012-ben, romos állapotban került a 
somorjai plébánia tulajdonába. 2016-
tól folyik a szakrális épület felújítása. 
2019-ben megállapították a szakem-
berek, hogy a falakon középkori fres-
kók vannak. A munka folytatásához 
szükség van villanyáram bevezetésé-
re. A jövőben ez a külső és belső tér 
megvilágítását szolgálná, és kiállításo-
kat, koncerteket is lehetne rendezni a 
templomban.
Igénylő: Somorjai Plébánia, Római 
Katolikus Egyház
Igényelt összeg: 3000 €

A projekt célja a Vadász utcai óvoda 
játszóterének felújítása és bővítése. 
A játszótérnek pótolhatatlan szerepe 
van a gyerekek nevelésében. A gye-
rekek játékosan tanulnak önállóságot. 
Az óvoda melletti játszótér bővítésre 
szorul. Egy új mászókának nagy hasz-
nát venné az óvoda a gyerekek moz-
gásának fejlesztése során. Az aktív 
testmozgással megelőzhető a gyerek-
kori túlsúly és a kóros elhízás, egyúttal 
olyan teret alakíthatunk ki a játszótér 
felújításával, ahol együtt tölthetik az 
időt a gyerekek és a szülők.

Igénylő: Michal Seník
Igényelt összeg: 2000 €

Fedett szabadtéri tantermet alakítana 
ki a Bél Mátyás Szlovák Tanítási Nyelvű 
Alapiskola udvarán az iskola tantestü-
lete és a szülői tanács. Nem csak a bio-
lógiaórákat tarthatnák a friss levegőn, 
hanem a többi órát, és az iskolai klub 
foglalkozásait is. Csak egy kevés kell 
hozzá, és ez az álom valósággá válhat. 
Idén gyógynövénykertet alakítottunk ki 
az iskola udvarán, ennek jó kiegészítő-
je lenne a szabadtéri tanterem, amely 
kellemes tanuló- és pihenőhely lenne 
iskolánk tanulóinak.
Igénylő: A Bél Mátyás Alapiskola
Igényelt összeg: 2400 €

Az Iskola utcai óvoda udvarán kialakí-
tott ideiglenes magaságyásban borsót, 
répát, hagymát termeszthetnek a gye-
rekek, hogy kialakuljon a munkához 
való viszonyuk. Önállóan, az óvónők 
segítségével gondoskodtak a kertecs-
kéről, és később el is fogyaszthatták 
a termést. Mivel a Zeleninka Ninka 
projekt sikeres volt, szeretnénk még 
több magaságyást elhelyezni az óvoda 
területén, melyeket körbekerítenénk. 
Célunk az óvodakert szépítése mellett 
felhívni a figyelmet a nálunk honos 
növények termesztésének és fogyasz-
tásának hasznosságára, illetve a közös-
ségépítés.
Igénylő: Iskola utcai Óvoda Szülői 
Tanácsa Polgári Társulás
Igényelt támogatás: 1000 €
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A lakótelepek 
zöldebbé tétele

Somorjai séták

A 30 éves nyárfák 
megmentése 

Új harang öntése

A tejfalusi zsidó temető 
sírköveinek felújítása

Növények ültetése 
a tömbházak közelében, 
az erkélyen és a teraszon

13

16

A projekt fő célja Somorja belső lakó-
telepeinek megszépítése a környezet-
kímélő alapelvek és a zöldövezetek 
kialakításának és védelmének figye-
lembevételével. Ez magában foglalja 
az environmentális tényezők javítását 
a zöldövezetek kialakításának lehető-
ségével, valamint a levegőszennyezés 
és a zaj csökkentését. A tervezet célja 
biztosítani az újonnan kiültetett növé-
nyek ökológiailag optimális térbeli 
elrendezését a terület eredetei funkci-
ójának szem előtt tartásával, illetve a 
kiültetett fafajok faj- és korbeli struktú-
rájának javítása.
Igénylő: Botló Viktória
Igényelt összeg: 2500 €

Sétákat tervezünk Somorján. Megte-
szünk egy körülbelül másfél-kétórás 
sétát 7-8 megállóval. Minden megál-
lónál bemutatjuk a helyet, majd min-
denki leírhatja, mi tetszik neki, min sze-
retne javítani, mik a javaslatai. A jegy-
zeteket összegyűjtjük, és elérhetővé 
tesszük mindenki számára, aki az adott 
helyeket fejleszteni szeretné. Nagyon 
jó lehetőség ez egymás és a város 
megismerésére. 2022-ben három sétát 
tervezünk május és július között, egyet 
a Dunánál, egyet a városközpontban, 
egyet a Pomléban. Mind a három két-
nyelvű lesz.
Igénylő: Fórum Régiófejlesztési Központ
Igényelt összeg: 1500 €

14

17

15

18

Valószínűleg a 17. század végén, vagy a 
18. század elején hozták létre Tejfalun a 
zsidó temetőt. A legrégebbi sírkő 1739-
ből származik, két másik sír 1742-ből. 
Önkéntes munkával az elmúlt években 
megtisztítottuk a temetőt, fokozatosan 
felújítjuk a sírköveket. Több sírkő vár 
azonban még felújításra. Projektünk 
célja elvégezni ezt a munkát, hogy a 
tejfalusi zsidó közösség emlékei fenn-
maradjanak a következő generáció szá-
mára. A tejfalusi és a somorjai temető, 
valamint a zsinagóga őrzi az itteni zsi-
dó közösség történelmét, hagyomá-
nyait, emlékét.
Igénylő: Ján Hevera
Igényelt támogatás: 2000 €

Nem csak az ott lakók, hanem a város 
szempontjából is fontos, hogyan néz-
nek ki a háztömbök és a családi házak 
előtti területek. Ezért minden érdek-
lődőnek szeretnénk segíteni abban, 
hogy szebbé varázsolhassák a környe-
zetüket, a házuk környékét. Találkozó-
kat szerveznénk, melyeken megsze-
rezhetnék az ehhez szükséges tudást, 
megtanulhatnák, hogyan kell gondozni 
a növényeket. Közösen dolgozzuk ki a 
projekteket a területek megszépítésé-
re, megmutatjuk, segítünk megvalósí-
tani őket, majd karbantartani a növé-
nyeket.
Igénylő: Sebestyén Martina
Igényelt támogatás: 2400 €

Az 1722-ben épült ispotály-kápolna 
harangját a második világháborúban 
találat érte, ami a 2019-es felújítása 
során derült ki. A találat miatt meg-
repedt, megszólalni már nem fog, 
ezért visszakerült eredeti helyére, a 
toronyba. A projekt célja egy új harang 
öntése a volt ispotályos ház kápolnája 
megépítésének 300 évfordulója alkal-
mából, hogy egyel több harang zengje 
büszkén minden délben Hunyadi János 
diadalát. A több mint 200 éves, eredeti 
harangot a kápolnában állítanánk ki.
Igénylő: Via Nova Polgári Társulás
Igényelt összeg: 2000 €

A projekt célja a Csölösztő közelében 
lévő csatornánál álló 30 éves nyárfák 
megmentése a hódok pusztításától. 
Tavaly az itt álló fák közel fele kidőlt, 
pedig ezeknek komoly ökológiai és 
társadalmi jelentőségük is van, mivel 
elválasztják a szántóföldeket a csator-
nától és a töltéstől, védenek a széltől 
és a perzselő naptól. Hozzájárulnak a 
biológiai diverzitáshoz, hasznosak a 
mezőgazdaság számára, ugyanakkor 
szépek és mutatósak. A projekt célja 
védőháló és munkaeszközök vásárlása, 
fiatal fák telepítése.
Igénylő: Juraj Nagy 
Igényelt támogatás: 2000 €
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Szinghoffer Gábor régi képei a megújult kolostorban
Szinghoffer Gábor jó néhány 
éve kezdte gyűjteni a régi 
fotókat és amatőr filme-
ket, amelyek szülővárosáról 
készültek. Mára több ezer 
fotóból áll a gyűjteménye, 
a felvételek által nyomon 
követhető Somorja élete, tör-
ténelme, fejlődése.
A régi somorjai fotókból ötö-
dik alkalommal rendezett 
kiállítást Szinghoffer Gábor. A 
korábbi sikereken felbuzdul-
va 2019 októberében Akkor 
és most címmel szabadtéren 
mutatta be a nagyméretűvé 
transzponált fotókat, kiállítási 
térré varázsolva a főteret és a 
városközpont két utcáját. Az 
idei múltidéző, monotemati-
kus bemutatót 2021. szeptem-
ber 24-én A Korona címmel 
Veres Gábor alpolgármester 
nyitotta meg. Ismét szabad-
téren, az egykori paulánus 

kolostor hangulatos udvarán 
tekinthették meg az érdeklő-
dők a város ikonikus épületéről 
készült régi és újabb felvéte-
leket. Bemutatták a hatalmas 
építményben egykor zajlott 
eseményeket felidéző kisfil-

met is. A rendezvényt Gaál 
Jenő és Lengyel Pista zenéje 
tette hangulatosabbá. Az ese-
ményen bemutatták a Székes-
fehérvárról érkezett Szepesi 
Imre Fénybe borul a Korona 
című fényfestéses attrakcióját. 

A kulturális eseményt Szing-
hoffer Gábor és baráti köre, 
a Kultúrbrigád szervezte. A 
rendezvényt Somorja önkor-
mányzata, az X-bionic sphere, 
Czucz István és a Monarchia 
Vinotéka támogatta.              (s)

Szepesi Imre jóvoltából fényárba borult a Korona                     (Fotó: Szinghoffer Mátyás)

Ostyasütő készülékeket kapott 
a megyétől az Ambrózia idősotthon
Ostyasütő készülékek vásár-
lására és ostyasütő kurzus 
szervezésére pályázott Nagy-
szombat megyénél az Amb-
rózia idősotthon. A projekt 
sikeres volt, összesen 900 
euró értéken kapott a nyug-
díjasotthon berendezéseket, 
melyeket a Magroprom cég 
szállított le, és a használatu-
kat is bemutatta az intézmény 
alkalmazottainak. Szeptem-

ber 8-án már neki is láttak az 
ostyakészítésének az otthon 
lakói. Nagy volt az érdeklődés, 
jobbnál jobb ötletek születtek 
arra, milyen ízesítésű ostyák 
készüljenek a különböző alkal-
makra. A régi emlékek, szoká-
sok is előkerültek, az ostyasü-
tés színesíti az idősotthon 
mindennapjait, és épp ez volt 
a cél: bővíteni a szabadidős 
tevékenységek körét.                (l)

Jobbnál jobb recepteket találtak ki az idősotthon lakói 
(Képarchívum)

Felhívjuk lakosaink figyelmét, hogy
 2021. október 23-án (szombaton) 

gyüjtjük a környezetre káros, veszélyes hulladékot.
A veszélyes hulladékot érvényes személyigazolvány felmuta-

tása után adhatják le a helyi lakosok – fizikai személyek (cégek 
és jogi személyek nem).

A meghatározott helyszíneken a következő, veszélyes
hulladéknak minősülő anyagokat vesszük át:
• öreg festékek
• hígítók
• permetszerek
• a felsorolt vegyszerek csomagolóanyagai, ill. dobozai

Csak olyan veszélyes hulladékok adhatók le, amelyek csomago-
lásán, ill. dobozán fel van tüntetve a hatóanyag vagy a vegyszer 
neve. A dobozoknak zárhatónak kell lenniük.

Nem adhatók le a következő anyagok:
•  olyan anyagok és vegyszerek dobozai, amelyek csomagolásán 

nem állapítható meg egyértelműen, mit tartalmaznak
• használt olajok
• elhasznált műszaki berendezések
• elemek és akkumulátorok

A következő helyszíneken és időpontokban leszünk elérhetők:
- 8.00 – 8.45 Kaszárnya utca – a volt Ravtex cég parkolójában
- 9.00 – 9.45 Pomléi út - az egykori vasútállomásnál
- 10.00 – 10.45 Napos utca – a gimnázium parkolójában
- 11.00 – 11.45 Csölösztő - a volt tűzoltószertár épületénél
- 12.00 – 12.45 Tejfalu – az Arany Kakas vendéglőnél
- 13.00 – 13.20 Királyfia – a buszmegállónál
- 13.30 – 13.50 Bucsuháza – a buszmegállónál
- 14.00 – 14.20 Sámot - a buszmegállónál

Októberben megszabadulhatunk
a veszélyes hulladéktól
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Irodalomnépszerűsítő programokat szervezett a könyvtár
Egy sikeres közös projekt 
keretében irodalomnépszerű-
sítő rendezvényeket szerve-
zett a somorjai Zalabai Zsig-
mond Városi Könyvtár és a 
győri Dr. Kovács Pál könyvtár. 
A pályázatnak köszönhetően 
új, modern bútorokat, biblio-
boxot is beszerzett a könyv-
tár, kellemes környezetet 
teremtettek, olyan olvasó-
barát helyet, ahová érdemes 
betérni. 
„Nagy örömmel fogadtuk ezt 
a lehetőséget, mert évek óta 
azon dolgozunk, hogy a fiata-
lok körében népszerűsítsük a 
könyvtárat, az irodalmat, az 
olvasást. A projekt keretében 
sikerült olyan irodalomnépsze-
rűsítő szakmai workshopokat 
is szervezni – aug. 6–án Győr-
ben és aug. 27-én Somorján 
– melyek a fiatal nemzedék 

olvasáskultúrájának fejleszté-
sét és a könyvek megkedvel-
tetését szolgálják. A népszerű 
Slam Poetry, a megzenésített 
versek, illetve a drámapeda-
gógia eszközeivel próbáltuk 
felkelteni a fiatalok érdeklő-
dését. A közös workshopok 
során kidolgozott módszertani 
útmutató pedig nagy segítség 
lesz a könyvtárosok, a pedagó-
gusok munkájához” – árulta el 
Pirk Ilona, a somorjai könyvtár 
vezetője.
A szeptember 1-jén Győrben 
megrendezett Irodalmi Fesz-
tiválon felléptek a szlovákiai 
és a magyarországi megzené-
sített irodalom és drámape-
dagógia képviselői. Ez volt 
a két partnerkönyvtár első 
közös rendezvénye, melynek 
köszönhetően a partnerek 
meghatározták az együttmű-

ködés további lehetőségeit. 
A program célja mindemel-
lett a határ menti társadalmi 
összetartozás erősítése helyi 
szintű együttműködésekkel 
és hosszútávú szakmai kap-
csolatok kialakításával.

Az Innovatív könyvtári meg-
oldások kreatív találkozási 
terek létrehozására (Lib-
Lab) című projekt az Inter-
reg Szlovákia–Magyarország 
program támogatásával 
valósul meg.                       (k)

A cél a könyvtár, az irodalom és az olvasás népszerűsítése 
(Képarchívum)

Elveszett történetek 
textilre álmodva

Gavar Ségár 
bemutatkozása Somorján

Lost stories – Elveszett törté-
netek címmel mutatta be új 
kollekcióját az AWA, a bemu-
tatónak a Honismereti Ház 
adott otthont szeptember 
10-én.
A márka alapítója, Virág Ani-
ta 2017-ben végzett a buda-
pesti Metropolitan egyetem 
divat- és textiltervezés sza-
kán. 
A márka a tervező életéből 
merít, előző kollekcióiban fel-
dolgozta például szülővárosa, 
Pozsony építészetét, de fog-

lalkozott a családon belüli erő-
szak témájával is. Idei kollek-
ciójában a Csallóközből válo-
gatott történeteket dolgozta 
fel textilein. Az egyik ilyen a 
1965-ös árvíz, amikor a Duna 
Somorja felét elöntötte. Az új 
kollekció kézzel rajzolt színes 
mintákban meséli el a történe-
teket, a ruhákat pedig csallókö-
zi táncosok mutatták be. 
A tervező munkáját és a 
bemutatót Nagyszombat 
megye és az FPU alap támo-
gatta.                                     (k)

Virág Anita történeteket dolgoz fel textilein                      (Képarchívum)

Gavar Ségár képei ámulatba ejtették a somorjai közönséget 
(Fotó: Szinghoffer Mátyás)

Szeptember végéig láthatták 
az érdeklődők Gavar Ségár 
festőművész alkotásait a 
vmk Tallós Procházka István 
kiállítótermében. Az ünne-
pélyes tárlatnyitón Szabó 
Arnold gitárjátékát követően 
Veres Gábor alpolgármester 
köszöntötte a Dunaszerdahe-
lyen élő művészt.
A szerző már alapiskolás korá-
ban próbálkozott olajképek 
festésével, középiskolásként 
az Új Szó gyermekrovatá-
nak készített illusztrációkat. 
Középiskolai tanulmányait 

követően Prágában művészet-
történetet hallgatott. Hosszú 
ideig zenélt, majd a 2000-es 
évek elején tért vissza a festé-
szethez. A modern technikák 
sosem vonzották, pedig alkotá-
sait sokan a most divatos hiper-
realizmushoz sorolják. Szavai 
szerint ő azonban azokat a 
klasszikusokat igyekszik követ-
ni, akik csak olajjal festenek. 
A városi művelődési központ 
támogatásával megrendezett 
tárlat megnyitását a művész 
egykori középiskolai osztály-
társai is segítették.                (s)
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Bezárta magát 
a lakásba egy kisgyerek

Szeptember 1-én délután egy 
Fő utcai címre vonultak ki a 
városi rendőrök. Egy hato-
dik emeleti lakás kinyitásá-
hoz kérték a segítségüket, a 
lakásba bezárta magát egy 
másfél éves gyerek. A tűzol-
tók a nyitott ablakon át jutot-
tak be a lakásba, majd kinyi-
tották az ajtót. A gyerek nem 
sérült meg, és anyagi kár sem 
keletkezett. A gyereket átad-
ták az apának.

Baleset történt 
a Pozsonyi úton

Egy közlekedési baleset ellen-
őrzéséhez kérte a városi ren-
dőrség segítségét az állami 
rendőrség szeptember 4-én, 
Egy személygépkocsi és egy 
kerékpáros ütközött össze 
a Pozsonyi úton. A mentő-
sök már a helyszínen voltak, 
elsősegélyben részesítették a 
baleset egyik sérültjét, akinek 
a feje sérült meg. A közleke-
dési rendőrök kiérkezéséig a 
városi rendőrök irányították a 
forgalmat. A sérültet a duna-
szerdahelyi kórházba szállí-
tották kivizsgálásra.

Vasat lopott, lefülelték
Szeptember 7-én éjszaka, 
járőrözés közben egy gyanús 
személyre figyeltek fel a váro-
si rendőrök a Park utcában. 
A férfi egy vasakkal meg-
rakott kocsit tolt. A járőrök 
megkérdezték, honnan van 
a vas. A férfi azt válaszolta, 
hogy a munkások éppen cse-

rélik a vascsöveket az egyik 
utcában, onnan lopta, hogy 
eladja, és a pénzen marihu-
ánát vehessen, mert kábító-
szerfüggő. A járőrök azonnal 
értesítették az állami rendőr-
séget, akik átvették az ügyet.

Tettlegesség követte 
a szóváltást

Egy telefonos bejelentést 
ellenőriztek a járőrök a Tej-
falusi úton, ahol állítólag két 
személy összeverekedett. 
A helyszínen a bejelentő 
elmondta a rendőröknek, 
hogy családjával a lakásuk 
előtti padon ültek és beszél-
gettek, amikor szóváltásba 
keveredtek valakivel, és az 
illető kiütötte a kezéből a 
mobiltelefonját, majd arcon 
ütötte. A másik férfi azt 
mondta a járőröknek, hogy 
vitatkoztak, mert a bejelen-
tő és családja szidalmazta, 
de tagadta, hogy megütötte 
volna a másikat. A járőrök 
elmondták a panaszosnak, 
hogy feljelentést tehet az 
állami rendőrségen.

Vita a játszótéren
A Gazdasoron lévő játszó-
téren ellenőriztek egy beje-
lentést szeptember 16-án 
a városi rendőrök, ahol vita 
alakult ki a gyerekek és a 
szülők között. Az egyik szü-
lő nem engedte fel a kisebb 
gyerekeket a hintára. Miután 
meghallgatta a vitatkozókat, 
a járőr úgy döntött, jelenti 
az ügyet a városi hivatalban, 
és kérni fogja, hogy a hintá-

kon tüntessék fel, hány kilóig 
lehet használni őket.

Felkutattak egy keresett 
személyt a rendőrök

Egy személy felkutatására 
kérte szeptember 17-én reg-
gel a városi rendőrséget a 
dunaszerdahelyi rendőrkapi-
tányság bűnügyi részlege. A 
keresett személyt egy somor-
jai kerti házikóban látták utol-
jára, ahol hajléktalanként élt. 
A rendőrök nem találták ott, 
kiderült, hogy Rétén lakik és 
egy szenci raktárban dolgo-
zik. Megszerezték a telefon-
számát, és az információkat 
továbbították a rendőrség-
nek.

Több autónak nekihajtott, 
majd elmenekült

Szeptember 18-án reggel egy 
ismeretlen sofőr több autót 
is megrongált egy Csölösz-
tői úti ház parkolójában, 
majd elhajtott. A helyszí-
nen megállapították, hogy 
négy személygépkocsi ron-
gálódott meg. A helyszínen 
narancssárga színű törme-
léket, szilánkokat találtak, 
amelyek vélhetően abból 
az autóból származtak, 
amellyel nekiütköztek a 
parkoló autóknak. A váro-
si rendőrök értesítették az 
állami rendőrséget. Nem 
sokkal később egy Tejfalusi 
úti parkolóban találtak egy 
narancssárga autót, amely-
nek láthatóan megrongá-
lódott a jobb első része. 
Értesítették az állami rend-

őrséget, akik azonosították a 
kocsi tulajdonosát. Kiderült, 
hogy az autót egy nő vezet-
te, és a lánya is vele volt, aki 
kisebb sérüléseket szenvedett 
az arcán és a fején. Az ügyelet 
vizsgálják.

Szerbek támadtak meg 
egy férfit a bár előtt

Szeptember 18-án éjsza-
ka verekedés tört ki egy Fő 
utcai bár vendégei között. 
A bejelentő elmondta, hogy 
a bár előtt három szerb 
állampolgár támadt rá. A 
bejelentőnek sérülések vol-
tak a fején és az arcán, erő-
sen vérzett, ezért a városi 
rendőrök hívták a mentőket. 
A sértett személyleírást 
adott a támadókról, ami 
alapján sikerült megtalál-
ni őket a munkásszállón. 
Az ügyet átvette az állami 
rend őrség.

Bezárták a szobába, 
hívta a 112-t

A 112-es segélyvonalon 
kért segítséget egy férfi az 
Iskola utcából. A bejelen-
tő azt mondta, nem tud-
ja elhagyni a lakást, mert 
bezárták egy szobába. A 
helyszínen kiderült, hogy 
családi ünnepet tartottak 
a 8. emeleti lakásban, és 
a bejelentő összeveszett 
a barátnőjével. Haza akart 
menni, de a barátnője nem 
engedte, mert már ivott, és 
nem akarta, hogy vezes-
sen. Taxit hívtak neki, hogy 
hazamehessen.

Büntetőeljárást indított a 
rendőrség az ellen a hat 
Spartak Trnava-szurko-
ló ellen, akik szeptember 
26-án, vasárnap délután 
dunaszerdahelyi drukkerek-
re támadtak a Kisudvarnoki 
úton.
Rendőrségi információk sze-
rint a három nagyszombati 
személy és három barátjuk 
egy Volkswagen Transpor-
terrel utazott a mérkőzésre 
a Pöstyéni járásból. Egyszer 

csak félreálltak, símaszkot 
húztak a fejükre és elállták 
az arra haladó Opel Corsa 
útját. Egyikük ütni kezdte a 
motorháztetőt, egy másik 
pedig kinyitotta a hátsó ajtót 
és elvette egy 51 éves férfi 
DAC-sálját. Egy 61 éves férfi 
sálját is megpróbálták elven-
ni, de ellenállt, erre az egyik 
fiatal nagyszombati drukker 
arcul ütötte. A megtámadott 
DAC-drukkerek jelentették 
az esetet a rendőrségen. A 

rendőrök azonnal intézked-
tek, utolérték a támadókat, 
a sálakat pedig visszaadták 
a tulajdonosuknak. A rend-
őrség rablótámadás miatt 
indított vizsgálatot két 19 
éves fiatal ellen, további 
négy személyt – két 20, vala-
mint egy 16 és egy 17 éves 
fiút – lopással gyanúsítanak. 
Mindannyian szabadlábon 
védekezhetnek.

Forrás és fotó: Nagyszombat 
Megyei Rendőr-kapitányság

DAC-drukkerekre támadtak a Spartak Trnava szurkolói
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Sidó Bianka berobbant a világélvonalba
Hatalmas előrelépést tett 
a pályafutásában ebben az 
évben Sidó Bianka, a somorjai 
Kajak Canoe Klub versenyző-
je. Honti Jenő mester védence 
a junior Európa és világbajnok-
ságon is két-két érmet szer-
zett. Hogyan jutott el eddig 
a tizenhétéves lány? Mire 
készül a következő évben? 
Nagyon sok érdekességet 
elárult lapunknak.

Mikor mentél le először a csö-
lösztői csónakházba? 
Nagyon fiatal koromban. Rend-
szeresen jártam a szüleimmel 
szurkolni a bátyámnak. Nyolc 
lehettem, amikor úgy dön-
töttem, hogy én is sportolni 
szeretnék. Mivel a testvérem 
kenuzott, én kajakozni kezdtem. 
Más akartam lenni, mint a Zoli. 
Rögtön az első edzésen hajóba 
ültem. Emlékszem, Honti Jenci 
edző, aki a mai napig a mes-
terem, mellettem jött a vízen. 
Szerencsére sikerült szárazon 
megúsznom az első edzést… 

Egyből megszeretted a sportot? 
Igen. Sosem kellett a szüleim-
nek noszogatniuk, hogy menjek 
futni, erősíteni vagy kajakozni. 
Ez így van a mai napig. Még 
sosem fordult meg a fejemben, 
hogy abbahagyom. 

A versenyek hogy mentek?
Nagyon sokáig nem sikerült 
elsőnek lennem. Mindent bele-
adtam az edzéseken és a verse-
nyeken is, de nem akart össze-
jönni a győzelem. Frusztrált 
voltam, nem tudtam, mi az oka 
ennek. Néha nagyon-nagyon 
kicsivel kaptam ki. Az edzőm és 
apu, aki korábban kenuzott, tar-
totta mennem a lelket. Biztat-
tak, hogy dolgozzak keményen, 
meglesz az eredménye.

Mikor jött az áttörés?
Tizenhárom éves koromban 
megnyertem a szlovák bajnok-
ságot. A K1 500 méteren vol-
tam a legjobb. A mai napig ez a 
legkedvesebb számom. Nagyon 
beindultam, azóta rendszere-
sen nyerem a hazai versenye-
ket. Az első győzelmem óriási 

lökést adott az edzésekhez, 
hogy még jobb legyek. Ebben az 
időben már napi két edzésem 
volt. Korán reggel a suli előtt, 
majd délután is. 

Mi volt a helyzet nemzetközi 
szinten? 
Elindultam a Sparta Kupán, 
majd a Cseh-szlovák Kupán, 
melyen sikerült nagyon jól sze-
repeltem. Ez azt jelezte, hogy 
nemzetközi szinten is sikeres 
lehetek. Egy év múlva elindul-
tam a junior válogatón. Sikerült 
kiharcolni a részvételt a 2019-
es junior világ – és Európa-baj-
nokságon. 

Mit jelentett ez számodra?
Ezt még ma sem lehet szavak-
kal leírni. Tizenöt évesen ott 
voltam a kajaknégyesben, ahol 
mindenki idősebb volt nálam. 
Hirtelen felnőtt lettem. Már 
nem csak magamért, a somor-
jai klubért, hanem az országért 
versenyeztem. 

Hogyan végeztetek a világese-
ményeken?
Az EB-n az elődöntőben pár 
tized másodperc hiányzott, 
hogy bekerüljünk az A-döntő-
be. A világbajnokságon meg-
nyertük a B-döntőt. Ezután az 
Olimpiai reménységek verse-
nyén négy érmet szereztem, 
megnyertem a kedvenc számo-
mat, a K1 500 méteres ütköze-
tet. Ezek az eredmények nem 
csak a sikereket jelentették, 

hanem azt is, hogy tagja lettem 
az ŠCP-nek, tárgyi juttatásokat 
kaptam.

Jött a 2020-as év, beütött a 
koronavírus-járvány
Nagyon rosszul hatott rám ez 
a járványhelyzet. Szinte egész 
évben fáradt, motiválatlan, 
kedvtelen voltam. Dolgoztam 
becsületesen, de nem ment 
úgy a munka, mint kellett volna. 
Otthon voltak ugyan versenyek, 
de nekem szükségem lett vol-
na az összehasonlítás miatt a 
nemzetközi megmérettetésre.  

Szegeden megrendezték az 
Olimpiai reménységek versenyét, 
de a szlovák szövetség nem adott 
engedélyt az induláshoz.

Közben eljött az idő, készülni 
kellett a 2021-es évre. Hogyan 
vészelted át a kellemetlen 
hónapokat?
Sikerült mentálisan átállnom, 
elhitetnem magammal, hogy 
ennél csak jobb lehet. Nagyon 
jól rá tudtam hangolódni a fel-
készülésre. Rengeteget dolgoz-
tunk az edzőmmel, Honti Jen-
civel. Az otthoni felkészülésen 

Sidó Bianka kedvencei
Étel: lazac, tészták

Ital: víz
Relax: otthoni pihenés, kirándulás

Sport: szeretem nézni a síelést és a gimnasztikát
Sportolói példaképe: 

az új-zélandi kajakozó. Lisa Carrington 
Kedvenc filmje: Mamma mia

Sidó Bianka a világbajnokságon szerzett érmeivel                          (Képarchívum)
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kívül Csorbatón voltunk sífutni 
és tavasszal Olaszországban 
készültem. Remek csapat állt 
össze, melyben főleg kenus 
srácok voltak. Sabaudiában 
nagyon sokat javult a tech-
nikám. Jencivel elemeztük 
a videofelvételeket, helyben 
pedig Tesarík Marián és Sán-
dor Árpi edző segített nagyon 
sokat. 

Hogy szerepeltél az első válo-
gatón?
Nagyon jól. A 200 méteren 
kívül mindent megnyertem. 
Örültem, hogy megy a verseny-
zés, de óvatos is voltam, mivel 
nem tudtam nemzetközi verse-
nyen összehasonlítani a teljesít-
ményemet. 

Mit mutatott az előfutam a 
junior EB-n?
Azt, hogy Európában is van 
keresnivalóm. A K1 1000 méte-
ren az én futamomat megnyer-
tem és a többi idő alapján ére-
mesélyes lettem. 

Milyen érzésekkel vágtál neki 
életed első nagy döntőjének?
Nagyon ideges voltam, a ver-
seny előtti éjszakán alig alud-
tam valamit. Amint vízre kerül-
tem, elmúlt a stressz. Végül 
sikerült bejönnöm harmadik-
nak, megszereztem pályafutá-
som első nagy érmét. Egy kicsit 
sajnálom, hogy nem versenyez-
tem a legjobban, lehetett volna 
fényesebb érem is. 

Ezután Katka Pecsukovával 
szereztetek ezüstöt a K2 500 
méteren. 
Sokat nem készültünk együtt, 
de az előfutam után láttuk, 
hogy jó lesz. Nagyon örültünk 
az ezüstnek.

A szabadság után jött a világ-
bajnokság. Hogy sikerült 
ismét felpörögnöd?
Pár hét alatt sikerült ismét 
jó formába lendülni. Három 
számból kettőbben érmet sze-
reztem. 

Nem vagy szomorú, hogy az 
egyik nem lett arany? 
Majd annak is eljön az ideje. 
Azok a versenyzők, akik meg-
vertek, látványosan jobbak 
voltak.

Hogyan tovább? 
Pár hét pihenő, majd Jencivel 
ismét belevágunk. 

Célok a jövő évre?
Katkáva kipróbájuk magun-
kat a felnőtt mezőnyben. Ezen 
kívül ott lesz a junior EB és VB.

2024-ben olimpia lesz Párizs-
ban...
Tudom... De nem stressze-
lek. Majd meglátom, hogy fog 
menni a kajakozás. Ha sike-
rül kijutnom, nagyon boldog 
leszek, nagy álmom válna való-
ra. De ha mégsem, 2028-ban 
is lesznek ötkarikás játékok.

Duducz Tibor

Odafigyelnek a 
somorjai fiatalokra

SKK Somorja 2021/2022
Keret: Simona Marcová, Vaigl Bianka Laura, Tatiana Bábi-
ková, Barbara Šeligová, Lelkes Júlia, Lelkes Barbara, Suja 
Tímea, Takács Tamara, Pellérdi Petra, Slama Tilda, Lelkes 
Anna, Soóky Szófia, Fenes Barbara
Edző: Diósi Albert
Pályaedző: Suja Tímea
Távoztak: Ošťádalová, Svetlíková, Horvátová, Ernst

Az SKK Somorja hazai meccsei:
Október 9. Slovan / Október 13. Pöstyén / Október 20. 
UMB Besztercebánya / Október 23. Rózsahegy / Novem-
ber 20. Poprád / December 11. ŠKP Besztercebánya / 
December 18. Kassa

Sidó Bianka és edzője Honti Jenő                                            (Képarchívum)

Októberben elkezdődik a 
női kosárlabda Extraliga új 
idénye. A somorjai csapat 
célja a klub neveltjeinek 
beépítése a csapatba. 
„Augusztus elején kezdtük a 
közös felkészülést” – mond-
ta lapunknak Suja Tímea, 
akinek az új idényben is ket-
tős feladata lesz. Továbbra 
is játékos-pályaedzőként fog 
tevékenykedni a klubunk-
ban. „Eltörtem a kezem, 
emiatt nem tudtam a nyáron 
elkezdeni a munkát, csak az 
elmúlt hetekben csatlakoz-
tam a pályán a csapathoz. 
Nem változott nagyon a 
keretünk. A legfontosabb 
hír, hogy négy fiatal kadét 
somorjai lány, Slama Tilda, 
Lelkes Anna, Soóky Sófia és 
Fenes Barbara is velünk edz” 
– folytatta Timi.
Augusztusban és szeptem-
berben néha kiesett egy-két 
játékos, de a lányok végig-
csinálták a felkészülést. 
„Szeptemberben több fel-
készülési meccset is játszot-
tunk. Egyszer jobban, más-
kor gyengébben szerepel-
tünk. Arra nagyon jók voltak 
ezek a meccsek, hogy több 
játékelemet kipróbáljunk, 
átvigyük az edzésen gyako-
roltakat, a fiatalok próbálják 
felvenni a női meccsek tem-
póját. Úgy látom, fejlődtünk, 
előre léptünk.”
A klubnak hosszú idő után 
kadétcsapata is van. „Fel-

állítottuk a klub filozófiáját. 
Szeretnénk, ha a klubban 
az összes csapat ugyanab-
ban a rendszerben játsza-
na. Például közös figurák 
is legyenek. Ha ez sikerül, 
akkor a lányoknak a kategó-
riaváltáskor nem lesz olyan 
nagy a változás, egyszerűb-
ben tudnak alkalmazkodni 
a csapathoz. Célunk a saját 
nevelésű játékosok beépí-
tése a csapatba. Igyekeztük 
úgy összerakni a csapato-
kat, hogy a lányok két kate-
góriában is játszhassanak. 
Például a már említett négy 
lány az U17-esknél és a fel-
nőtteknél fognak szerepelni” 
– árulta el Suja Tímea.
A Somorjai Kosárlabda Klub 
nem célzott meg konkrét 
helyezést. „Nagyon nehéz 
megmondani, milyen lesz a 
bajnokság, az egyesek csa-
patok milyen erősek lesz-
nek. A Rózsahegy, a Pöstyén 
és a Kassa biztos kiemelke-
dik a mezőnyből. Szeretnénk 
a 4. vagy az 5. helyet meg-
szerezni. Nagyon tehetsé-
ges fiataljaink vannak, akik 
korosztályos válogatottak. 
Célunk, hogy fokozatosan 
beépítsük őket a felnőttek 
közé. Bízom benne, hogy 
a járványhelyzet lehetővé 
teszi a bajnokság gond nél-
küli lejátszását. Remek len-
ne, ha ismét szurkolók előtt 
játszhatnánk – zárta Suja 
Tímea.                 Duducz Tibor



12 PÁLYÁZAT

Somorja Város a 2003. évi 596. számú, az állami oktatásügyi igazgatásról és az oktatásügyi önkormányzati szervekről 
szóló SZNT– törvénye 4.§-sa alapján és a 2003. évi 552. számú közösségi érdekben végzett munkáról szóló SZNT– 

törvénye alapján

PÁLYÁZATOT HIRDET
2021. október 13-ától az alábbi

oktatási intézmények igazgatói tisztségének betöltésére:

Základná škola Mateja Bela, Kláštorná 995, Šamorín

Základná škola s vyučovacím jazykom maďarským - Alapiskola, Prvá ulica 124, Šamorín - Mliečno, Somorja – Tejfalu

Materská škola – Óvoda, Ul. Márie 682, Šamorín - Somorja

Materská škola – Óvoda, Veterná 496, Šamorín – Somorja

Materská škola – Óvoda, Poľovnícka 1029, Šamorín – Somorja

Materská škola, Gazdovský rad 41, Šamorín

2022. január 1-jétől kezdődő időszakra.

Pályázati feltételek:
a) szakirányú képesítés
 •  megfelelő szakirányú pedagógiai végzettség az SZK NT a pedagógiai és szakvégzettségű alaklmazottakról szóló 2019. 

évi 138-as törvénye értelmében, 
 • minimum 5 év pedagógiai gyakorlat a SZK NT 596/2003-as sz. törvényének 3. paragrafusa alapján
 •az első atesztációs vizsga az SZK NT 2019. évi 138-as törvénye értelmében,

b) erkölcsi feddhetetlenség a SZK NT 2003. évi 552-es sz. törvényének 3. paragrafusa szerint

c) szükséges iratok:
 • írásbeli jelentkezés a meghirdetett pályázatra
 • a végzettséget igazoló okirat hitelesített fénymásolata
 • erkölcsi bizonyítvány - výpis (három hónapnál nem korábbi)
 • szakmai önéletrajz
 • a pedagógiai gyakorlatot igazoló okirat
 • munkaalkalmasságról szóló orvosi igazolás
 • az iskola irányítására, fejlesztésére vonatkozó írásos tervezet
 •  a pályázaton résztvevő beleegyezése személyi adatainak felhasználásába a SZK NT a személyi adatok védelméről szóló 

18/2018-as sz. törvénye alapján 

d) egyéb kritériumok és elvárások:
 • számítástechnikai ismeretek, vezetői képesség, az államnyelv megfelelő szintű ismerete
 • a Tejfalui Alapiskola, a Mária utcai, a Szél utcai, a Vadász utcai óvoda esetében a magyar nyelv megfelelő szintű ismerete

A pályázatra a szükséges iratokat kérjük 2021. november 10-ig az alábbi címre eljuttatni:
Mestský úrad – Városi Hivatal, Hlavná 37, 931 01 Šamorín.

A borítékra kérjük írják rá:  
Výberové konanie – ZŠ M. Bela – neotvárať

Výberové konanie – Pályázat, ZŠ s VJM – Mliečno, neotvárať – nem nyitható fel
Výberové konanie – Pályázat , MŠ Ul. Márie, neotvárať – nem nyitható fel
Výberové konanie – Pályázat , MŠ Veterná, neotvárať – nem nyitható fel

Výberové konanie – Pályázat , MŠ Poľovnícka, neotvárať – nem nyitható fel
Výberové konanie – MŠ Gazdovský rad – neotvárať



Somorja város önkormányzata és 
a somorjai CSEMADOK alapszervezete tisztelettel

meghívja Önt a 

Bartókról Bartókért
című hangversenyre.

Időpont: 
2021. október 16. (szombat) 18:00 óra

Helyszín: 
Németh-Šamorínsky István Művészeti Alapiskola

közreműködnek:
Kovács Barbara – zongora, 

Varga Zsombor Bulcsú – zongora,

Hegyi Brigitta – hegedű, Hideghéty Jenő – hegedű,

Híd vegyeskar, vezényel: Németh Imre, 
zongorán kísér: Domsitz Erika

Bartók élete képekben – vetítés: Liszkay Béla

Az est vendége: Dr. Smuta Attila

Programy MsKS Šamorín - 
a Városi Művelődési Központ műsorajánlója

13. 10., 19.00  Csavar Színház: Emigránsok 

Divadelné predstavenie v maďarskom jazyku /  

Színházi előadás magyar nyelven

22. 10., 18.00  TáncPódium 

Súťaž maďarských folklórnych súborov a skupín na 

Slovensku / Szlovákiai Magyar Néptáncosok Szakmai 

Minősítő Gálája

23. 10., 10.00  Katica 

Festival malých folkloristov / Gyermek néptánctalálkozó

27. 10., 19.00  Thália Színház: A Noszty fiú esete Tóth Marival

Divadelné predstavenie v maďarskom jazyku /  

Színházi előadás magyar nyelven

29. 10., 20.00 Koppány: Életpercek, koncert

30. 10., 10.00  Bahorka Társulat: Huszármese 

Divadelné predstavenie pre deti v maďarskom jazyku 

/ Magyar nyelvű előadás gyerekeknek

9. 11., 18.00  Vernisáž výstavy Tibora Juhásza /  

Juhász Tibor kiállításának megnyitója

20. 11., 10.00  Vaskakas Bábszínház: A négy évszak boszorkánya 

Divadelné predstavenie pre deti v maďarskom jazyku  

Magyar nyelvű előadás gyerekeknek



  www.agrosam.sk

ŠAMORÍN, Gazdovský rad 41- DOM SLUŽIEB, Tel.: 031/562 22 52

PRACOVNÉ ODEVY  
v ktorých sa  

aj TEBE dobre robí

MUNKARUHÁK, 
melyekben NEKED is  

jól megy a meló

8,95€
monterky 

už od

w w w . g m e l e k t r o . s kSenecká cesta 2350/22A, Šamorín

Hľadáte v Šamoríne predajňu  
s elektroinštalačným materiálom?  
Obráťte sa na firmu GM Elektro, s.r.o., 
ktorá ponúka široký sortiment vysoko 
kvalitného elektromateriálu  
od popredných výrobcov.

Elektro-szaküzletet keres Somorján?  
Forduljon bizalommal a GM Elektro Kft.-hez, 
amely élvonalbeli gyártók kiváló minőségű 
termékeinek széles skálájával várja Önt.


